
Aalisarnermut, Piniarnermut Nunalerinermullu Naalakkersuisoqarfik 

Departementet for Fiskeri, Fangst og Landbrug 
GOVERNMENT OF GREENLAND 

Aqqaluaq B. Egede, Inuit Ataqatigiit 
Medlem af Inatsisartut, 
/ Her 

Svar på § 37-spørgsmål nr. 28/2019 

I medfør af Inatsisartuts forretningsorden § 37 stk. 1, har du fremsat spørgsmål til 
Naalakkersuisut vedrørende biologisk rådgivning. Spørgsmålet er henvist til besvarelse 
hos mit område. 

Spørgsmål 1: 
Agter Naalakkersuisut at følge den biologiske rådgivning for hellefisk for 2019? 
Svar: 
Naalakkersuit har fastsat kvoterne for både havgående og kystnært fiskeri efter hellefisk 
for 2019. Fastsættelsen af kvoterne er taget på baggrund af den biologiske rådgivning og 
fiskernes lokale viden samt samfundsmæssige hensyn. 

Der fastsættes kvoter for følgende forvaltningsområder: havgående: Vestgrønland og 
østgrønland samt kystnært: Diskobugt, Uummannaq, Upernavik og det øvrige Grønland. 
Der gives biologisk rådgivning for det havgående fiskeri samt for forvaltningsområderne: 
Diskobugt, Uummannaq og Upernavik. 

For det havgående fiskeri følges de internationale forvaltningsaftaler. For det kystnære 
fiskeri spiller der flere samfundsmæssige hensyn ind og derfor har Naalakkersuisut, som 
offentliggjort den 19 december 2018, besluttet at hellefiskekvoterne i forvaltnings
områderne Diskobugten og Upernavik skal indlede en trinvis tilpasning af de tilladte 
fangstmængder over en fireårig periode til den biologiske rådgivning. Denne tilpasning er 
påbegyndt med kvotefastsættelsen for 2019. 

Spørgsmål 2: 
Agter Naalakkersuisut at fastsætte kvoter for hellefisk for 2019 anderledes end den 
biologisk rådgivning? 
Svar: 
Med henvisning til ovenstående besvarelse har Naalakkersuisut besluttet, at følge den 
biologiske rådgivning for det havgående fiskeri efter hellefisk og benytte en gradvis 
justering af kvoterne for kystnært hellefisk i forvaltningsområderne Diskobugt, og 
Upernavik i løbet af den kommende år af samfundsmæssige hensyn. 

Spørgsmål 3: 
Med hensyn til sikring af bæredygtighed, kan Naalakkersuisut sige noget om, hvor 
mange tons, der skal fastsættes af hellefiskekvote, før det bliver vurderet som ikke 
bæredygtigt ud fra grundlaget for vurderingen af bestanden af hellefisk? 
Svar: 
For Naalakkersuisut er bæredygtighed meget vigtigt, det være sig både økonomisk, 
videnskabelig og samfundsmæssig bæredygtighed. Men bæredygtighed er ikke en eksakt 

1 

Dato: 25-01-2019 

Sagsnummer: 2019 - 1206 

Akt nr. : 9812844 

Postboks 269 

3900 Nuuk 

Tlf. (+299) 34 50 00 

Fax (+299) 34 63 55 

E-mail: apn@nanoq.gl 

www.naalakkersuisut.gl 



videnskab. I forhold til bæredygtighed i fiskeriet, så baseres rådgivningen på data fra 
biologiske undersøgelser på hav og fra fiskeriet i kysten. Der ses også på hvordan 
bestanden udnyttes optimalt, altså med størst udbytte. Det vil sige at rådgivningen er 
baseret på at sikre at bestanden fortsat udvikler sig samtidigt med at man har et stabilt 
fiskeri. Data viser at bestanden har været faldende over en længere årrække. Biologisk 
er der klare tegn på at bestandene overudnyttes og hermed ikke udnyttes optimalt. 
Samfundsmæssig bæredygtighed er også en vigtig faktor og derfor har Naalakkersuisut 
besluttet denne trinvise justering som sikre stabilitet for fiskerne og lokal samfundet. 

Spørgsmål 4: 
Kan Naalakkersuisut sige noget om, hvor meget fangsten af hellefisk skal være i 
alle de forvaltningsområder, hvor der bliver fastsat hellefiskekvoter? 
Svar: 
Det er Naalakkersuisuts holdning at kvoterne skal opfiskes, dog skal fangsten ikke 
overstige den totale tilladte fangstmængde (TAC = Total Allowable Catch). 

Spørgsmål 5: 
Hvis kvoterne nedsættes, hvor meget vil faldet af værdien kroner alle 
forvaltningsområderne være, på grundlag af prisen for hellefisk? 
Svar: 
Det er ikke muligt at give et entydigt svar på hvor meget indhandlingsværdien af kystnær 
hellefisk vil falde hvis kvoterne nedsættes. For det første afhænger det af hvor meget 
kvoterne konkret skulle nedsættes, for det andet har vi ingen garanti for at en kvote bliver 
opfisket. I 2018 er der næsten 8.000 tons uopfisket hellefiskekvote i 
forvaltningsområderne. Som eksempel var førstehåndsværdien (den betaling fiskeren 
modtager fra indhandlingsstedet) af 1.000 tons hellefisk i 2018 i gennemsnit 19 millioner 
kroner. 

Spørgsmål 6: 
6. Hvis Naalakkersuisut endnu ikke har lavet en vurdering, hvilken forklaring er der 
på Departementet for Fiskeri's vurdering af hellefiskekvoterne? 
Svar: 
Da Naalakkersuisut har fastsat kvoterne for 2019, henvises til Ad. 1. 

Spørgsmål 7: 
Hvis man følger rådgivningen for hellefisk, hvor meget vil faldet i kvoterne være i 
kg for en kvoterejer af 3% af kvoterne? 
Svar: 
Der er kun ejerskab i det kystnære hellefiskefiskeri i forvaltningsområderne Upernavik, 
Uummannaq og Diskobugten. Hvis man følger den videnskabelige rådgivning vil 3% af 
fartøjskomponentets kvote blive reduceret med hhv. 48.899 kg i forvaltnings
område Disko, 36.669 kg . i forvaltningsområde Uummannaq og 41.780 kg. i 
forvaltningsområde Upernavik, sammenlignet med kvoterne sat for 2019. 

Med vE3nl g hilsen 

( Nikkulaat Jerem iassen 
Naålakkersuisoq for Fiskeri, Fangst og Landbrug 
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I UIT ATAQATIGIIT 
Inatsisartuni 

14. januar 2019 

I henhold til § 37, stk. 1 i forretningsorden for Inatisartut fremsender jeg hermed spørgsmål til 
Naalakkersuisut. 

Spørgsmål til Naalakkersuisunut: 

1. Agter Naalakkersuisut at følge den biologiske rådgivning for hellefisk for 
2019? 

2. Agter Naalakkersuisut at fastsætte kvoter for hellefisk for 2019 anderledes 
end den biologisk rådgivning? 

3. Med hensyn til sikring af bæredygtighed, kan Naalakkersuisut sige noget om, 
hvor mange tons, der skal fastsættes af hellefiskekvote, før det bliver vurderet 
som ikke bæredygtigt ud fra grundlaget for vurderingen af bestanden af 
hellefisk? 

4. Kan Naalakkersuisut sige noget om, hvor meget fangsten af hellefisk skal være 
i alle de forvaltningsområder, hvor der bliver fastsat hellefiskekvoter? 

5. Hvis kvoterne nedsættes, hvor meget vil faldet af værdien i kroner i alle 
forvaltningsområderne være, på grundlag af prisen for hellefisk? 

6. Hvis Naalakkersuisut endnu ikke har lavet en vurdering, hvilken forklaring er 
der på Departementet for Fiskeri's vurdering af hellefiskekvoterne? 

7. Hvis man følger rådgivningen for hellefisk, hvor meget vil faldet i kvoterne 
være i kg for en kvoterejer af 30/0 af kvoterne? 

(Medlem af Inatsisartut Aqqaluaq B. Egede, Inuit Ataqatigiit) 

Begrundelse: 
Med spørgsmålene efterlyses der analyse af konsekvenserne for hellefiskefiskeriet og 
samfundsøkonomien begyndende fra året 2019. Jeg videresender spørgsmålene, da man gerne 
vil få information om, om Naalakkersuisut har fastsat hellefiskekvoterne, og hvis dette ikke er 
tilfældet, hvilken vurdering Departementet for Fiskeri har lavet af status vedrørende disse. 

Jeg ønsker svar på mine spørgsmål inden 10 arbejdsdage. 
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